
LLAVANERES 

Oínar de la lleva del 29 
Fa uns quants dies que els 

components de la Lleva del 29, 
es varen reunir a l'entorn d'una 
taula, com fan des de l'any 
1973, integrants d'algunes co
marques catalanes. 

Ara fa deu anys, dos llavane-
rencs, en Químet I en Joan 
Mora, varen tenir la idea de reu
nir tots els homes de les comar
ques més properes i que for
messin part de la Lleva de l'any 
1929. Del 1973 fins ara, cada 
vegada més persones s'han 
reunit en aquests dinars que 
s'han fet a diversos llocs del 
Maresme, Vallès Oriental, Bar
celonès i Baix Llobregat. 

Una tradició 
"La Idea «na fa fer gràcia, 

però no «ns pcnsAvem que 
duraria tant", ens diu en Qui-
met Mora, que afegeix: "Ara ]a 
hem creat una tradició que 
durarà mentre vivim". 

El senyor Mora també erts va 
dir: "El primer any ens vàrem 

aplegar unes vint persones, i 
malgrat que s'han produït 
algunes morta, enguany Ja 
érem seixanta, i espero que 
cada any augmentarem la 
xifra". 

"La majoria de nosaltres 
vàrem lluitar a ia guerra, fins i 
tot alguns ai mateix front, 
però això no ho sabíem, ha 
estat ara, en ser aquestes 
reunions, quan hem sabut 
que érem molt a prop. En 
aquestes reunions no ens 
dediquem a explicar com 
vàrem fer ia guerra, sinó que 
volem passar una bona es
tona amb gent de la nostra 
generació". 

El ritual es repeteix cada any. 
Mossèn Pagès, recluta de la 
lleva del 29, celebra una missa, 
després es fa un dinar i en aca
bar hi ha diverses interven
cions musicals i poètiques a 
càrrec dels mateixos assis
tents. 

Montse 

MATARÓ 

lEscola Pia, de fesla 
Aquest diumenge, dia 27, se 

celebrarà a Mataró la festa del Tri-
centenari de l'Escola Pia de Ca

talunya. 
La festa de Sant Josep de Calas-

sanç començarà a les 11 delmatía 

l'església de Santa Anna, amb una 
missa. A les 1 &del migdia hi haurà 
sardanes a la Plaça de Santa Anna 

Els contenidors, la brossa I la gent 
Ja fa dos anys que a Mataró 

es va inaugurar el nou servei de 
recollida d'escombraries per 
mitjà de contenidors i sembla 
que els responsables estan 
força contents amb els resul
tats de la mesura. Amb aquest 
nou sistema sembla que s'han 
reduït costos i guanyat en velo
citat. Els responsables munici
pals estan satisfets. 

Però a mi em fa l'efecte que 
no tot són flors i violes en 
aquest tema, i no seria de més 
comentar una sèrie de proble
mes que no per ser de vida quo
tidiana són menys importants, 
sinó al contrari, penso jo. S'han 
escoltat tot un seguit de quei
xes, particularment a barris, 
més que de l'efectivitat del nou 
sistema de la seva aplicació. 

Ens trobem com sempre amb 
el clàssic costum nacional 
d'adoptar per als nostres pro
blemes solucions que han tin
gut força d'èxit a d'altres in
drets; del poc èxit d'aquesta 
mesura en podien explicar mol
tes coses tota aquella gent que 
té la "sort" de viure a prop d'un 
d'aquests artefactes, sobretot 
durant l'estiu. 

D'acord, ja ho tenim: que mal 
organitzat està el servei; el cap 
de turc pot ésser el mateix, que 
malament treballen els serveis 
públics! Però ja un altre punt de 
vista... ens vàrem adreçar a un 
empleat del servei de recollida 
d'escombraries i la seva res
posta fou contundent: "el ser
vei de recollida amb conteni
dors és el millor que hi ha, ací el 

que falla és la gent". Ens co
mentà que hi ha restaurants 
que aboquen totes les deixa
lles (brou, olis i restes de men
jar) directament a dins dels 
contenidors: "no es pot treure 
la pudor ni rentar-los quatre 
cops". Qui no ha vist també 
molts de cops aquests dipòsits 
mig buits mentre al seu voltant 
s'hi amunteguen un bon piló de 
deixalles?... També es va dir en 
instal.lar-los que no havien de 
ser utilitzats per a deixalles 
industrials... 

Tomem al que dèiem: ens tro
bem com sempre amb el clàs
sic costum nacional d'adoptar 
per als nostres problemes 
solucions que han tingut força 
èxit a d'altres indrets... més 
civilitzats. Jaume Sabria 

Presentat el catàleg del Patrimoni 
Arqueològic de Mataró 

Dimarts al vespre, a la seu del 
Col.legi Oficial d'Arquitectes de 
Catalunya i dins les "Jornades 
sobre la Protecció del Patrimoni 
des del Planejament" —organit
zades per la Comissió de Defensa 
del Patrimoni Arquitectònic i Co
missió d'Urbanisme del C.OA.—es 
féu una presentació del Ca
tàleg del Patrimoni Arquitectònic 
de Mataró, recentment aprovat, a 
càrrec de la qual hi estigueren els 
redactors del Pla Especial de Pro
tecció del Patrimoni de Mataró 
—senyors Borràs, Mach, Camde-
pedrós, Lleonart, Estrar>y i Milà—, 
a més dels arquitectes municipals 
Srs. Molsosa i Casas que explica

ren el seguiment del Pla Especial 
de la nostra ciutat. 

Així foren presentats els criteris 
bàsics que s'han tingut en compte 
a l'hora d'establir el Catàleg (tant 
en el que fa referència a edificis, 
com carrers o bé ambients...), per 
entrar més endavant en el tema de 
les perspectives pel futur que es 
plantegen a partir de l'aprovació 
del Catàleg i que comencen amb 
la propera constitució d'un nou 
Consell Municipal del Patrimoni 
Arquitectònic; la posta en marxa 
del Pla Especial de Reforma Inte
rior del Nucli Antic que actualment 
està realitzant l'equip de profes

sionals encarregat de l'adaptació 
del Pla General d'Urbanisme; el 
foment d'obres de restauració a 
edificis catalogats propietat de 
particulars, com també la realitza
ció d'obres públiques municipals. 

L'Ajuntament de Mataró, a més 
de tots els aspectes ja esmentats, 
té previst endegar un Catàleg per 
a la protecció d'elements naturals 
I paisagistics (zones verdes, 
fonts...) i en darrer terme, estudiar 
els sistemes que l'Administració 
autonòmica posa a l'abast dels 
ciutadans per tal d'aconseguir 
recursos pera la rehabilitació inte
rior dels habitatges antics. 

Placa Gran al Maresme 
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